

# الجمعية العامة الـ 142 للاتحاد البرلماني الدولي

دورة افتراضية، 24-28 أيار/ مايو 2021



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

A/142/1-Inf.1  
31 آذار/ مارس 2021

الجمعية العامة  
البند رقم 1

## مناقشة عامة

### التغلب على الوباء اليوم وبناء غد أفضل: دور البرلمانات

#### مذكرة توجيهية

لأكثر من عام الآن، كان العالم يكافح مع جائحة كوفيد-19 وما يرتبط بها من أزمات صحية واجتماعية واقتصادية. على الصعيد العالمي، كان هناك ما لا يقل عن 110 ملايين حالة مؤكدة جراء جائحة كوفيد-19 و2.5 مليون حالة وفاة.<sup>1</sup> وقد أثرت جائحة كوفيد-19 على رفاهية الناس، وعطلت المجتمعات والاقتصادات، وفاقمت المستوى المرتفع بالفعل من عدم المساواة، وزادت من اتساع الفجوة بين البلدان المتقدمة والبلدان النامية. فقد كشفت عن تصدعات كبيرة في النظام المتعدد الأطراف للحكومة العالمية، وسلطت الضوء على قدرة الدول على حماية شعوبها. كل هذا يتكشف على خلفية أزمة بيئية غير مسبوقه جعلت الناس بالفعل أكثر عرضة للخطر في أجزاء كثيرة من العالم.

سيطلب التغلب على الوباء اليوم وبناء غد أفضل نهجاً استراتيجياً يعالج التأثير الفوري لتداعيات الجائحة، أي الأزمات المتداخلة المتعددة التي أثارها جائحة كوفيد-19، وتعالج المشكلات الهيكلية، مع إعادة التفكير في أسس عالم ما قبل الجائحة. وتمهيد الطريق لعالم ما بعد الجائحة بحيث يكون مستجيباً ومنصفاً وذكياً وأخضراً وشاملاً وعادلاً.

<sup>1</sup> منظمة الصحة العالمية <https://covid19.who.int>



أظهرت التحليلات والأبحاث المكثفة الآثار المساوية لجائحة كوفيد-19 على الاقتصاد العالمي، مع تأثير غير مسبوق على الفقر والعمالة والتجارة والقطاعات الرئيسية التي توجه الاستثمارات الأجنبية المباشرة. علاوة على ذلك، تُظهر أحدث البيانات أن الجائحة قد أعاقَت تحقيق أهداف التنمية المستدامة (SDGs)، ودفعت أهداف التنمية الحاسمة إلى ما هو أبعد من المستطاع. يتحمل الأشخاص الذين كانوا يعيشون بالفعل في أوضاع هشّة، ولا سيما الفقراء والنساء والشباب والفئات المهمشة، وطأة الانهيار في جميع القطاعات. وقد تواجه هذه المجموعات المزيد من التحديات إذا ظلت الآثار المساوية للجائحة دون معالجة.

لقد حولت الجائحة العلاقات البشرية مع الطبيعة وأثرت عليها، على المستويين العام والفردي. هناك دعوات لإعادة بناء الاقتصاد العالمي بطرق تعيد التوازن المناسب بين البشر والطبيعة، والتي تنطوي على طريقة جديدة للتفكير في جوانب مثل الإنتاج والاستهلاك المستدامين، والحفاظ على البيئة، ودور اقتصاد الرعاية و الاقتصاد الدائري، وتحديد الصالح العام.

يثبت الوصول العادل للقاحات أنه اختبار حاسم للتعاون الدولي، وسيحدد مدى السرعة في تمكن البلدان من دخول مرحلة التعافي بعد جائحة كوفيد. تشير التقديرات إلى أن الوضع الراهن أو احتمال حدوث أزمة لمدة عامٍ ثانٍ سيكون له تداعيات اجتماعية واقتصادية وخيمة، ويزيد من الضغط على الحكومات لاحتواء العاصفة، والتي قد تأتي على حساب قدرة وشرعية مؤسسات الدولة، وزيادة عدم المساواة التي قد تؤدي بدورها إلى تصاعد التوترات داخل البلدان وفيما بينها.

يجب أن تكون مرحلة التعافي مدفوعة بتدخلات عملية وإصلاحات تتماشى مع الاتفاقيات الدولية. من وجهة النظر العامة ينبغي عدم استخدام الجائحة كذريعة لصرف الانتباه عن تنفيذ أهداف التنمية المستدامة. تقدم خطة 2030 والأهداف العالمية بالفعل إطاراً فريداً يمكن أن يساعد في تطوير وتنفيذ وتنسيق السياسات نحو التنمية الشاملة التي لا تغفل أحداً. نظراً لطبيعتها الشاملة والمتراصة، يجب أن تكون أهداف التنمية المستدامة هي الأساس الذي يمكن من خلاله تطوير استراتيجيات التعافي من جائحة كوفيد-19 التي لا تعالج الأزمة الصحية العالمية الحالية فحسب، بل تعالج أيضاً الاختلالات التي لا تزال تمنع عالمنا من أن يكون مستداماً وعادلاً ومتساوياً تماماً. إن التنفيذ الناجح لأهداف التنمية المستدامة سيمكن من حماية العالم من العواقب المدمرة للأزمات مثل الأزمة التي نواجهها حالياً.

علاوة على ذلك، يجب أن يتصدى نموذج التنمية المستجيبة الذي يركز على الناس في مرحلة ما بعد الجائحة للتأثير غير المتكافئ والمدمر لجائحة كوفيد-19 على النساء، لا سيما مشاركتهن في القوى العاملة مدفوعة



الأجر وأمنهن المالي الآن وفي المستقبل. يمكن للحوار حول عالم ما بعد الجائحة أن ينظر في إنشاء عقد اجتماعي جديد بين الناس والحكومة، يركز على حقوق الإنسان ويُدعم بالانصاف والمساواة. يجب أن تكون المجتمعات مهيأة ومجهزة، من حيث القدرات والإمكانيات، للابتكار من أجل حلول دائمة. قبل كل شيء، ينبغي تمكين الديمقراطيات للتوفيق بين معضلات عالم ما قبل الجائحة وتشكيل مستقبل أفضل.<sup>2</sup>

وفي هذا السياق، تقرر أن يكون الموضوع العام للجمعية العامة الـ142 للاتحاد البرلماني الدولي هو مسألة كيفية التغلب على الوباء اليوم وبناء غد أفضل. والذي سيوفر إطاراً لتقييم تأثير جائحة كوفيد-19 والنظر في الكيفية التي يمكن أن تلعب بها البرلمانات دوراً مركزياً في جهود التعافي بعد الجائحة.

اللجان الدائمة، وكذلك منتدى النساء البرلمانيات ومنتدى البرلمانين الشباب، مدعوون لدراسة هذه القضايا من منظورهم الخاص (السلم والأمن، التنمية المستدامة، الديمقراطية وحقوق الإنسان، الجندر والشباب) وتحديد المسارات الممكنة للعمل البرلماني. ستتم دعوة البرلمانات الأعضاء أيضاً لتبادل خبراتهم وممارساتهم الجيدة في المستقبل.

في سياق الجمعية العامة، سيُدعى المشاركون إلى التفكير في عدد من الجوانب الرئيسية، بما في ذلك:

- المكونات الرئيسية لمرحلة الانتعاش وفرص التقدم نحو الاقتصاد الأخضر.
- إمكانية الوصول إلى اللقاح باعتباره منفعة عامة.
- تحديد التعاون المتعدد الأطراف والحوار لمواجهة التحديات العالمية، بما في ذلك الأوبئة المحتملة في المستقبل.
- بناء القدرة على الصمود ومعالجة الأسباب الجذرية للمظالم، وتمكين المجتمعات من إعادة البناء بشكل أفضل.

<sup>2</sup> مصادر المذكرة: صندوق النقد الدولي، "تحديث آفاق الاقتصاد العالمي"، كانون الثاني/يناير 2021؛ البنك الدولي، "الآفاق الاقتصادية العالمية"، كانون الثاني/يناير 2021؛ البنك الدولي، "تقديرات محدثة لتأثير جائحة كوفيد-19 على الفقر العالمي: بالعودة إلى الماضي في عام 2020 والتوقعات لعام 2021"، 11 كانون الثاني/يناير 2021؛ منظمة العمل الدولية، "متابعة منظمة العمل الدولية وعالم العمل"، الطبعة السابعة، 25 كانون الثاني/يناير 2021؛ منظمة التجارة العالمية، "التجارة تظهر علامات الانتعاش من جائحة كوفيد-19، والانتعاش لا يزال غير مؤكد"، 6 تشرين الأول/أكتوبر 2020؛ برنامج الأمم المتحدة الإنمائي، "وضع إطار الأمم المتحدة للاستجابة الاجتماعية والاقتصادية لجائحة كوفيد-19 في العمل"، حزيران/يونيو 2020؛ وحدة التحريات الاقتصادية، "نسقط ولكن لا نخرج؟ العولمة وخطر جائحة كوفيد-19"، 2020؛ وحدة التحريات الاقتصادية، "مين ذهب كل الأساسيات؟ الاستثمار بعد كوفيد"، 2020؛ الشؤون الخارجية، "الرأسمالية بعد الجائحة: التعافي بشكل صحيح"، تشرين الثاني/نوفمبر - كانون الأول/ديسمبر 2020.

- طرق وفرص إعطاء الأولوية للاستثمار في الأمن البشري- زيادة مخصصات موازنة الصحة والتعليم، والحد من النفقات العسكرية.
- التخفيف من الآثار السلبية للجائحة على الديمقراطية وحقوق الإنسان وتحديد الإجراءات الرئيسية التي يجب على البرلمانات اتخاذها لاستعادة الثقة في الديمقراطية.
- ضمان التعافي العادل من خلال السياسات المراعية للمنظور الجندي وقيادة المرأة.
- وضع احتياجات الشباب ومصالحهم في صميم الجهود لتحقيق انتعاش مستدام ومستجيب ومنصف.





Inter-Parliamentary Union

For democracy. For everyone.

# 142nd IPU ASSEMBLY

## Virtual session, 24-28 May 2021

Assembly  
Item 1

A/142/1-Inf.1  
31 March 2021

### General Debate

#### *Overcoming the pandemic today and building a better tomorrow: the role of parliaments*

##### **Concept Note**

For over a year now, the world has been struggling with the COVID-19 pandemic and the associated health and socio-economic crises. Globally, there have been at least 110 million confirmed cases of COVID-19 and 2.5 million deaths.<sup>1</sup> The COVID-19 pandemic has impacted people's wellbeing, disrupted societies and economies, exacerbated the already high level of inequalities and further widened the gap between developed and developing countries. It has exposed significant cracks in the multilateral system of global governance and turned a spotlight on States' capacity to protect their people. All of this is unfolding against the backdrop of an unprecedented environmental crisis that has already rendered people more vulnerable in many parts of the world.

Overcoming the pandemic today and building a better tomorrow will require a strategic approach that addresses the immediate impact of the poly pandemic, i.e. the multiple overlapping crises that COVID-19 has provoked, and tackles structural problems, while rethinking the foundations of the pre-pandemic world and paving the way for a post-pandemic world that is resilient, equitable, smart, green, inclusive and fair.

Extensive analysis and research have shown the dramatic effects of COVID-19 on the world economy, with an unprecedented impact on poverty, employment, trade and key sectors channelling foreign direct investments. Moreover, the latest data shows that the pandemic has been hampering the realization of the Sustainable Development Goals (SDGs), pushing critical development targets beyond reach. People who were already living in vulnerable situations, and in particular the poor, women, youth and marginalized groups, bear the brunt of the collapse across all sectors. These groups may face further challenges if the dramatic effects of the pandemic remain unaddressed.

The pandemic has been impacting and transforming human relationships with nature, on both a general and individual level. There are calls for the global economy to be rebuilt in ways that restore the appropriate balance between human beings and nature, which involves a new way of thinking about aspects such as sustainable production and consumption, environmental preservation, the role of the care economy and of the circular economy, and the definition of the public good.

Equitable access to vaccines is proving to be a crucial test for international cooperation, and will determine how quickly countries are able to enter the post-COVID recovery phase. It is estimated that a status quo or the potential for a second year of crisis would have dire socio-economic repercussions, increase pressure on governments to contain the storm, which may come at the expense of the capacity and legitimacy of State institutions, and increase inequality that may in turn lead to rising tensions within and between countries.

<sup>1</sup> World Health Organization, <https://covid19.who.int>.

The recovery phase should be driven by actionable interventions and reforms that are in line with international agreements. It is the general view that the pandemic should not be used as an excuse to divert attention from the implementation of the SDGs. The Agenda 2030 and the Global Goals readily offer a unique framework that can help develop, implement and coordinate policies towards inclusive development that leaves no one behind. Because of their comprehensive and interlinked nature, the SDGs should be the foundation on which COVID-19 recovery strategies can be developed that not only address the current global health crisis but also the imbalances that are still preventing our world from being fully sustainable, fair and equal. Successful implementation of the SDGs has the potential to shield the world from the devastating consequences of crises such as the one currently confronting us.

Moreover, a people-centred and resilient post-pandemic development model must address the unequal and devastating impact of COVID-19 on women, particularly their engagement in the paid workforce and their financial security now and in the future. A conversation on a post-pandemic world could consider the establishment of a new social contract between people and government, grounded in human rights and underpinned by equity and equality. Societies should be prepared and equipped, in terms of capacities and capabilities, to innovate for durable solutions. Above all, democracies should be empowered to reconcile the dilemmas of the pre-pandemic world and shape a better future.<sup>2</sup>

In this context, it has been decided that the overall theme of the 142nd IPU Assembly will be the question of how to overcome the pandemic today and build a better tomorrow. It will provide a framework for taking stock of the impact of the COVID-19 pandemic and for looking at how parliaments can play a central role in post-pandemic recovery efforts.

The Standing Committees, as well as the Forum of Women Parliamentarians and the Forum of Young MPs, are invited to examine these issues from their own perspectives (peace and security, sustainable development, democracy and human rights, gender and youth) and identify possible courses for parliamentary action. Member Parliaments, too, will be invited to share their experiences and good practices going forward.

In the context of the Assembly, participants will be invited to reflect on a number of key aspects, including:

- The main components of the recovery phase and opportunities to advance towards a green economy.
- Vaccine accessibility as a public good.
- Renewed multilateral cooperation and dialogue to tackle global challenges, including possible future pandemics.
- Building resilience and tackling the root causes of grievances, enabling communities to build back better.
- Ways and opportunities to prioritise investment in human security – increasing budget allocations for health and education, limiting military expenditures.
- Mitigating the negative effects of the pandemic on democracy and human rights and identifying key actions that parliaments should take to restore faith in democracy.
- Ensuring an equitable recovery through gender-responsive policies and women's leadership.
- Placing the needs and interests of young people at the centre of efforts for a sustainable, resilient and equitable recovery.

---

<sup>2</sup> Sources for the Note: International Monetary Fund, "World Economic Outlook Update", January 2021; World Bank, "Global Economic Prospects", January 2021; World Bank, "Updated estimates of the impact of COVID-19 on global poverty: Looking back at 2020 and the outlook for 2021", 11 January 2021; International Labour Organization, "ILO Monitor and the world of work", Seventh edition, 25 January 2021; World Trade Organization, "Trade shows signs of rebound from COVID-19, recovery still uncertain", 6 October 2020; UNDP, "Putting the UN Framework for Socio-Economic Response to COVID-19 Into Action", June 2020; Economist Intelligence Unit, "Down but not out? Globalisation and the threat of COVID-19", 2020; Economist Intelligence Unit, "Where have all the fundamentals gone? Investing post-Covid", 2020; Foreign Affairs, "Capitalism After the Pandemic: Getting Recovery Right", November/December 2020.